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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser 1:a vice ordförande 
Peter Backlund (L) att tillsammans med ordförande Hassan Jama 
(V) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdag den 31 oktober 2023. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag om att rusta upp fotbollsplan  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2023/607 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag rörande upprustning av bollplanen i Dalen, 
öster om spåret vid Sandsborgs tunnelbanestation, har skickats in 
till förvaltningen. Författarna av medborgarförslaget vill bland 
annat att förvaltningen anlägger konstgräs på planen och byter ut 
näten på målen. 
 
Förvaltningen är positivt inställd till att utreda vad som kan och är 
möjligt att göra på platsen. Eftersom det är en plats som berör 
många i Dalen, anser förvaltningen att det är lämpligt att 
sammanställa synpunkter och förslag som har inkommit de senaste 
åren innan åtgärder planeras. Förvaltningen bedömer att det kan 
vara möjligt att söka trygghetsmedel för åtgärder på platsen och 
planerar preliminärt att skriva en sådan ansökan i samband med 
verksamhetsplan för 2024. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/607-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om att 
rusta upp fotbollsplan 

 EÅV 2023/607-3 Medborgarförslag om att rusta upp 
fotbollsplan 

 EÅV 2023/607-5 Parker och naturområden - Riktlinjer för 
jämställdhetsarbete, Göteborgs stad 2014  
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§ 4 
Medborgarförslag om att släcka strålkastaren vid 
bollplanen i Aspöparken  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2023/642 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En invånare, som bor bredvid Aspöparken i Örby, har skrivit ett 
medborgarförslag om att förvaltningen ska släcka strålkastarna på 
bollplanen som ligger i parken, eftersom förslagsställaren störs av 
aktiviteter där. 
 
Förvaltningen anlade under 2022 konstgräs på planen i linje med 
uppdrag att främja möjligheter till spontanidrott i stadens offentliga 
miljöer. Enligt förvaltningen finns det ett behov av planen och det 
saknas alternativa obokningsbara spontanidrottsytor för fotboll i 
Örby. Förvaltningen bedömer inte att området runt Aspöparken är 
extra känsligt för ljud och att det därför skulle vara aktuellt med 
begränsade tider då strålkastarna är påslagna. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/642-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om att 
släcka strålkastaren vid bollplanen i Aspöparken 

 EÅV 2023/642-3 Medborgarförslag om att släcka 
strålkastare vid bollplanen i Aspöparken 
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§ 5 
Medborgarförslag om förbättringar i Högdalens centrum 
och Båtparken  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2023/558 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag med tio olika förslag på förbättringar 
avseende Högdalens centrum samt parken Dalbotten har skickats in 
till förvaltningen. Bland annat föreslår författaren av 
medborgarförslaget att Dalbotten ska få fler grillar och att 
parkvägen som löper genom parken breddas. Författaren av 
medborgarförslaget är också intresserad av vad staden gör för att 
hjälpa missbrukare i Högdalens centrum. 
 
Förvaltningen konstaterar att i Högdalens centrum finns det nästan 
ingen parkmark, vilket innebär att förvaltningen har begränsad 
rådighet för hur de ytorna sköts. Parken Dalbotten ligger däremot 
helt inom förvaltningens ansvarsområde. Förvaltningen känner till 
att den nya grillen i parken är populär och kommer att ta med 
behovet av fler grillar i planeringen av en kommande upprustning. 
Rörande parkvägen bedömer förvaltningen att det i dagsläget inte 
finns behov av att bredda den. 
 
Vidare beskriver förvaltningen i detta tjänsteutlåtande vilken typ av 
hjälp som staden erbjuder till personer i Högdalen som lever i 
hemlöshet samt för personer där med missbruksproblematik. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årtsa-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/558-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
förbättringar i Högdalens centrum och Båtparken 

 EÅV 2023/558-3 Medborgarförslag om förbättringar i 
Högdalens centrum och Båtparken 
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§ 6 
Medborgarförslag om en isbana i Vättersdälden  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2023/668 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Författaren till medborgarförslaget vill att förvaltningen vintertid 
anlägger en isbana i Vättersdälden, där det på sommaren är en 
plaskdamm. 
 
Förvaltningen bedömer att det är osäkert hur det skulle påverka 
botten och ventiler i plaskdammen om man spolar is där. 
Förvaltningen spolar istället is på Vättersdäldens bollplan när det är 
tillräckligt kallt. Vättersdäldens bollplan ligger alldeles i närheten 
av plaskdammen. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/668-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
isbana i Vättersdälden 

 EÅV 2023/668-3 Medborgarförslag om en isbana i 
Vättersdälden 
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§ 7 
Skrivelse om fritidsgårdarna i Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsområde  
Svar på skrivelse från (V), (S) och (MP) 
EÅV 2023/569 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Hassan Jama (V), Kristina Öberg (S) och Peter Dannqvist (MP) har 
lämnat en skrivelse med frågor om fritidsgårdarna i Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsområde. 
 
Förvaltningen redovisar statistik över besökare, öppettider och 
personalsammansättning. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/569-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om 
fritidsgårdarna i Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsområde 

 EÅV 2023/569-1 Skrivelse om fritidsgårdarna i Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsområde  
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§ 8 
Skrivelse om fritidsgården i Rågsved  
EÅV 2023/570 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Hassan Jama (V), Kristina Öberg (S) och Peter Dannqvist (MP) har 
lämnat en skrivelse med frågor om fritidsgården i Rågsved utifrån 
att invånare uttryckt oro kring personalomflyttningar. 
 
Förvaltningen har gjort personalomflyttningar i syfte att sprida 
kompetensen likvärdigt mellan alla fritidsgårdar, öka kvaliteten och 
minska risken för otillåten påverkan. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/570-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om 
fritidsgården i Rågsved 

 EÅV 2023/570-1 Skrivelse om fritidsgården i Rågsved  
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§ 9 
Skrivelse om ekologiska måltider  
Svar på skrivelse från (V), (S) och (MP) 
EÅV 2023/567 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En skrivelse med frågor gällande ekologiska måltider har lämnats 
till Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning. 
 
Förvaltningen strävar aktivt för att möta kommunstyrelsens 
indikator Andel inköpta ekologiska måltider och livsmedel i staden 
i kronor av totala värdet av inköpta måltider och livsmedel, där 
målet 2023 är 70 procent. Höga matpriser och bristande sortiment är 
två av utmaningarna som förvaltningen möter. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/567-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om ekologiska 
måltider 

 EÅV 2023/567-1 Skrivelse om ekologiska måltider 
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§ 10 
Skrivelse om trygghetsinvesteringar  
Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2023/663 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
På nämndsammanträdet den 24 augusti 2023 lämnade Emelie 
Wassermann (SD) samt Alexander Klaréus (SD) in en skrivelse. 
Skribenterna menar att årets budget gav stadsdelsnämnderna en stor 
befogenhet att initiera egna trygghetsinvesteringar och önskar svar 
på hur stadsdelsnämnden har arbetat med bland annat 
trygghetsinvesteringar under året. 
 
Under 2023 har nämnden sökt budgetjustering för 
trygghetsinvesteringsmedel i samband med verksamhetsplan 2023 
samt tertialrapport 1 och 2. 
 
Samtliga nämnder kan ansöka om budgetjustering för investeringar 
i stadens fysiska miljö som bidrar till ökad trygghet eller försvårar 
för brottsliga handlingar. Eftersom ett projekt för att anlita 
ordningsvakter inte avser investeringar i den fysiska miljön är ett 
sådant projekt inte en investering och trygghetsinvesteringsmedel 
kan därmed inte nyttjas för ändamålet. 
 
Kamerabevakning regleras främst i dataskyddsförordningen (EU 
2016/679) och kamerabevakningslagen (2018:1200). Om en 
myndighet avser att kamerabevaka en plats dit allmänheten har 
tillträde krävs tillstånd enligt 7 § kamerabevakningslagen. Tillstånd 
utfärdas av Integritetsskyddsmyndigheten och villkoren och 
ramarna för hur kamerabevakning får anordnas framgår av 
tillståndsbeslutet. Om en myndighet avser att kamerabevaka en 
plats dit allmänheten inte har tillträde krävs inget tillstånd. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på skrivelsen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/663-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om 
trygghetsinvesteringar 

 EÅV 2023/663-1 Skrivelse om trygghetsinvesteringar 
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§ 11 
Skrivelse om barns och våldsdrabbades hemlöshet och 
underutnyttjade resurser  
Svar på skrivelse från (C) 
EÅV 2023/568 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Christina Peterson och Stefan Holm (C) har inkommit med en 
skrivelse till förvaltningen om barns och våldsdrabbades hemlöshet 
och underutnyttjade resurser och ställer följande frågor till 
förvaltningen: 

1. Hur ser samarbetet mellan stadsdelsförvaltningen och 
Stockholms bostadssociala stiftelse (SHIS) ut i dagsläget? 

2. Vilka boendeformer utöver de som SHIS erbjuder har 
stadsdelsförvaltningen använt för placeringar för 
barnfamiljer med osäkra boendeförhållanden? 

3. Finns det någon boendeform eller stödinsats som 
stadsdelsförvaltningen saknar i sin verktygslåda för att 
säkerställa att våldsutsatta eller barnfamiljer med osäkra 
boendeförhållanden inte ska riskera hemlöshet? 

4. Hur många akutplaceringar på hotell eller vandrarhem har 
hittills gjorts under 2023 och vilka insatser genomför 
förvaltningen för att undvika detta? 

 
Sammanfattningsvis har förvaltningen ett välfungerande samarbete 
med SHIS. I år har 27 barnfamiljer placerats akut på hotell eller 
vandrarhem. Övriga boendeformer som erbjudits målgrupperna är 
skyddat boende, skyddad jourlägenhet och jourlägenhet. Flera 
insatser erbjuds invånare för att undvika akut hemlöshet och 
barnfamiljer är prioriterade. 
 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/568-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om barns och 
våldsdrabbades hemlöshet och underutnyttjade resurser 

 EÅV 2023/568-1 Skrivelse om barns och våldsdrabbades 
hemlöshet och undernyttjade resurser 
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§ 12 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds månadsrapport 
2023  
September 2023 
EÅV 2023/5 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
för september 2023 för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att redovisa prognos på helårsutfall för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. Prognosen lämnas per 
verksamhetsområde och baseras på föregående månad. För hela 
nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett underskott om 
50,8 mnkr före resultatöverföringar och ett underskott om 23,5 
mnkr efter resultatöverföringar. För investeringar prognostiseras ett 
överskott om 1,0 mnkr. 
  
Förvaltningen ser fortsatta stora ekonomiska utmaningar gällande 
bland annat höga vård- och placeringskostnader, osäkerhetsfaktorer 
kring nyttjande av beviljade insatser, antal hushåll inom ekonomiskt 
bistånd samt ett ökat behov av insatser inom äldreomsorgen. 
  
I denna rapport prognosticeras något ökade kostnader, om än 
relativt måttliga, och inom den felmarginal som troligtvis är större 
än de 0,3 % som prognosen är korrigerad med. Situationen är 
fortsatt ekonomiskt mycket allvarlig och kräver samlade, kraftfulla 
och riktade insatser. 
  
Förvaltningens bedömning är att verksamhetens kostnader ryms 
inom ramen för de resurser förvaltningen har till sitt förfogande 
med ett undantag; ett omfattande mycket starkt och ökande tryck 
när det gäller placeringar för barn och ungdomar. Det ökade trycket 
syns mot bakgrund av nödvändiga akuta insatser mot skjutningar 
och gängkriminalitet. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner månadsrapport för september 2023 för Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd. 
 

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Stefan Holm 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd visar än en gång ett 
växande underskott och underskottet är nu mer än 50 miljoner 
kronor före resultatöverföringar och 23,5 miljoner efter 
resultatöverföringar. Risken är fortsatt att underskottet växer 
ytterligare fram till årsskiftet, vilket också förvaltningen flaggar för. 
Vi borgerliga partier varnade redan i VP att det kan finnas 
verksamheter som är underfinansierade, t ex ekonomiskt bistånd. 
När februaris månadsrapport presenterades, lade vi ett särskilt 
uttalande om att majoriteten måste återkomma med en plan för hur 
underskottet ska kunna åtgärdas. Någon plan har vi inte sett röken 
av, trots att vi efterlyst detta vid varje sammanträde och i varje 
särskilt uttalande vi lagt under hela året. Problemet med 
majoritetens förfarande är att det sänder fel signaler och ansvaret 
är trots allt den nuvarande majoriteten med S,V och MP. 
  
Vi borgerliga partier är medvetna om att det är tuffa ekonomiska 
förutsättningar, och självklart hade vi i fortsatt majoritet fått 
prioritera hårt för att klara en verksamhet med hög kvalitet utifrån 
givna ekonomiska förutsättningar. Men vi hade klarat detta. 
  
Underskottet för Avdelningen Individ och familj, där Barn och unga 
sticker ut med -21,0 miljoner kronor, är det område där 
underskottet är störst. Men också Funktionsnedsättning och social 
omsorg äldre är verksamheter med underskott. 
  
Vi borgerliga tror numera att tåget har gått och sannolikt kommer 
verksamhetsåret sluta med ett rejält underskott i vår stadsdel. 
Bekymmersamt är att majoriteten istället för att göra nödvändiga 
prioriteringar i kommande budget höjer skatten för stockholmarna. 
En skattehöjning är inte bara ett slag mot stockholmarnas 
plånböcker, utan även ett tydligt bevis på att majoriteten saknar 
förmåga att prioritera i stadens ekonomi. Det är dags för en 
förändring, och vi borgerliga står redo att ta detta ansvar och se till 
att 2024 blir året då verksamheterna återfår sin ekonomiska balans 
utan att belasta medborgarna med ytterligare skattebördor.  
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 1355065 Tjänsteutlåtande: Månadsrapport september 2023 
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§ 13 
Val av regionalt råd för funktionshinderfrågor för 
stadsdelsnämnderna Farsta, Enskede-Årsta-Vantör och 
Skarpnäck 2023-2026  
Fyllnadsval av regionalt råd för funktionshinderfrågor för 
stadsdelsnämnderna Farsta, Enskede-Årsta-Vantör och 
Skarpnäck 2023-2026 
EÅV 2022/922 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser ersättare Lena Wester 
Nisula från Synskadades riksförbund Stockholms stad till ledamot i 
det regionala rådet för funktionshinderfrågor för 
stadsdelsnämnderna Farsta, Enskede-Årsta-Vantör och Skarpnäck 
2023-2026. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 2 januari beslutade Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
attutse åtta ledamöter till stadsdelsnämnderna Enskede-Årsta-
Vantörs, Farstas och Skarpnäcks gemensamma regionala råd för 
funktionshinderfrågor för perioden 2023–2026 enligt nomineringar 
från funktionshinderrådens nomineringsutskott. I början av året har 
två av ledamöterna meddelat att de inte önskar fortsätta som 
ledamöter i funktionshinderrådet. 
 
Den 25 maj beslutade stadsdelsnämnden att godkänna avsägelserna 
och att platserna hölls vakanta i avvaktan på nya nomineringar från 
funktionshinderrådens nomineringsutskott. Den 26 juni har 
nomineringsutskottet skickat en fyllnadsnominering till en av de 
vakanta platserna i rådet. Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-
Vantör stadsdelsnämnd utser ersättare Lena Wester Nisula från 
Synskadades riksförbund Stockholms stad till ledamot i det 
regionala rådet för funktionshinderfrågor för stadsdelsnämnderna 
Farsta, Enskede-Årsta-Vantör och Skarpnäck 2023-2026. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/922-6 Tjänsteutlåtande: Val av regionalt råd för 
funktionshinderfrågor för stadsdelsnämnderna Farsta, 
Enskede-Årsta-Vantör och Skarpnäck 2023-2026 
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§ 14 
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL 
och LSS för kvartal 2 år 2023  
EÅV 2023/635 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger förvaltningens 
redovisning av rapporteringen till IVO av ej verkställda beslut 
enligt SoL och LSS för kvartal 2 år 2023 till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden fattar beslut om insatser till enskilda invånare 
enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till 
vissa funktionshindrade (LSS). 
 
Enligt SoL och LSS ska kommuner redovisa de gynnande beslut om 
insatser enligt respektive lagstiftning som inte har kunnat 
verkställas inom tre månader från beslutsdatum till Inspektionen för 
vård och omsorg (IVO). Rapporteringsskyldigheten gäller även 
tidigare rapporterade ärenden som ännu inte har verkställts under 
närmast föregående kvartal. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning redovisar kvartalsvis 
till stadsdelsnämnden de ej verkställda besluten som förvaltningen 
rapporterat till IVO. 
 
Under det andra kvartalet har 51 stycken beslut om insatser från 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd inte verkställts inom tre 
månader. Det berodde på flera olika anledningar, främst på att 
brukaren tackat nej till erbjudande om insats, att brukaren inte valt 
utförare eller haft specifika önskemål. Besluten gällde 26 kvinnor 
respektive 25 män. 
 
Rapporteringen för kvartal 2 2023 visar en ökning om ett beslut 
inom Social omsorg barn och unga, en minskning om nio ärenden 
inom verksamhetsområdena funktionsnedsättning och 
socialpsykiatri samt en minskning om tre ärenden inom Social 
omsorg äldre jämfört med kvartal 1 2023. 
 
Vid rapporteringsperiodens slut fanns 33 beslut som var fortsatt ej 
verkställda, jämfört med 36 beslut för kvartal 1 2023, en minskning 
om 3 beslut. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger förvaltningens redovisning av rapporteringen till IVO av ej 
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verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 2 år 2023 till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/635-1 Tjänsteulåtande: Rapportering till IVO av 
ej verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 2 år 2023  
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§ 15 
Inriktningsärende om förskola – Trollesundsskogen  
EÅV 2022/646 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 
att fortsätta utreda en ny förskola inom fastigheten Klassfotot i 
Högdalen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En detaljplan för fastigheten Klassfotot i Högdalen, som möjliggör 
att förvaltningen ska kunna bygga en ny förskola med tio 
avdelningar, vann laga kraft i mars 2022. 
 
Förvaltningen bedömer att det finns ett behov för den nya förskolan 
och redogör i detta ärende vilken statistik som ligger till grund för 
den bedömningen. Förvaltningen konstaterar att totalytan för 
förskolegården uppfyller Boverkets riktlinjer, men att 
kvadratmeterytan per barn är relativt låg. Det är viktigt att detta 
beaktas, både vid utformningen av förskolegården såväl som när 
verksamhet bedrivs, för motverka alltför stor konkurrens om ytor 
samt slitage på gräs, träd och annan vegetation. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
ger förvaltningen i uppdrag att fortsätta utreda en ny förskola inom 
fastigheten Klassfotot i Högdalen. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Det är positivt att det blir fler barn i stadsdelen och vi ställer oss 
positiva till byggandet av fler förskolor. Dock får inte det ökade 
behovet medföra att förskolor byggs på ett sätt som innebär att 
barnen får en otillräcklig utomhusmiljö. Boverket slår fast att barn i 
förskoleåldern behöver 40 kvm utomhusyta per barn. I det 
presenterade förslaget är utomhusytan planerad till 19 kvm per 
barn vilket är fullständigt oacceptabelt. Forskning visar dessutom 
att den totala utomhusytan bör överstiga 3000 kvm, annars kan 
barngruppen få svårt att utveckla lek och socialt samspel på ett sätt 
som tillgodoser deras behov. Ur ett barn-, arbetsmiljö- och 
säkerhetsperspektiv bör man även noggrant utreda de eventuella 
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negativa aspekterna av att uppföra förskolor med ett så högt antal 
avdelningar som tio.   
 
Sammantaget innebär dessa faktorer att föreslagen förskola om tio 
avdelningar ej är lämplig på platsen.   
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2022/646-1 Tjänsteutlåtande: Inriktningsärende om 
förskola - Trollesundsskogen 

 EÅV 2022/646-4 Förskolans friyta i förhållande till naturliga 
material, White Research Lab 2018 

 EÅV 2022/646-2 Inriktningsbeslut avyttring Förstoringen 2 
 EÅV 2022/646-3 Parker och naturområden- Riktlinjer för 

jämställdhetsarbete, Göteborgs stad 2014  
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§ 16 
Inriktningsärende om ny förskola – Stövargatan 91 i 
Rågsved  
EÅV 2023/422 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 
att fortsätta utreda en ny förskola på Stövargatan 91 i Rågsved. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I Rågsved pågår ett detaljplanearbete utmed Bjursätragatan, som 
bland annat möjliggör att förvaltningen ska kunna bygga en ny 
förskola med sex avdelningar på Stövargatan 91. Den nya förskolan 
skulle ersätta befintlig förskola på samma plats, som har fyra 
avdelningar. 
 
Förvaltningen bedömer att det finns ett behov för den nya förskolan 
och redogör i detta ärende vilken statistik som ligger till grund för 
den bedömningen. Förskolan har ett bra läge, nära till både bostäder 
samt kollektivtrafik, och förskolans utomhusmiljö förbättras om 
förskolan byggs. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
ger förvaltningen i uppdrag att fortsätta utreda en ny förskola på 
Stövargatan 91 i Rågsved. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
  
Det är positivt att det blir fler barn i stadsdelen och vi ställer oss 
positiva till byggandet av fler förskolor. Dock får inte det ökade 
behovet medföra att förskolor byggs på ett sätt som innebär att 
barnen får en otillräcklig utomhusmiljö. Boverket slår fast att barn i 
förskoleåldern behöver 40 kvm utomhusyta per barn. I det 
presenterade förslaget är utomhusytan planerad till 24 kvm per 
barn vilket är alldeles för lite. Förskolegårdens totala friyta är 
dessutom 2325 kvm vilket är nästan 700 kvm mindre än den 
rekommenderade minsta storleken. Forskning visar att den totala 
utomhusytan alltid bör överstiga 3000 kvm, risken är annars att 
barngruppen får svårt att utveckla lek och socialt samspel på ett 
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sätt som tillgodoser deras behov.  
  
Sammantaget innebär dessa faktorer att föreslagen nybyggnation 
av förskola om sex avdelningar ej är lämplig på platsen.   
  

Beslutsgång 
  
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/422-1 Tjänsteutlåtande: Inriktningsärende för ny 
förskola - Stövargatan 91 i Rågsved 

 EÅV 2023/422-2 Förskolegårdens friyta i förhållande till 
naturliga material, White Research Lab, 2018 

 EÅV 2023/422-3 Parker och naturområden- Riktlinjer för 
jämställdhetsarbete, Göteborgs stad, 2014 
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§ 17 
Remiss av Stockholms stads strategi för parklekar  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/775 
EÅV 2023/617 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått Stockholms stads 
strategi för parklekar på remiss av kommunstyrelsen. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till en stadsövergripande strategi för 
parkleksverksamheten. Förvaltningen anser att strategin kommer att 
bidra med ett tydligare ramverk som kommer främja samsyn inom 
staden och även underlätta prioriteringar rörande 
parkleksverksamheten. Förvaltningen lämnar ett fåtal synpunkter 
och önskar förtydligande kring några delar av strategins innehåll. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Sverigedemokraterna är eniga med förvaltningen om att det är 
väldigt positivt att det tas fram en stadsgemensam parkleksstrategi. 
Vi vill också särskilt framhålla parkleken Stacken som ett bra 
exempel på en parklek som ligger placerad på ett sätt som gör att 
många barn, även i de yngre åldrarna, kan ta sig dit på egen hand, 
något som framhålls som viktigt i parkleksstrategin. Placeringen av 
parkleken Stacken medför även att den blir en naturlig 
samlingspunkt för många barn i olika åldrar  i området. Även ur en 
socioekonomisk aspekt finns det en vinst i att tillse att barn i 
Hagsätra och Ormkärr har en trygg och kostnadsfri samlingsplats. 
Vi vill även lyfta vikten av att all parklekspersonal utbildas inom 
neuropsykiatrisk funktionsnedsättning – NPF, för att säkerställa att 
även dessa barn inkluderas i verksamheten.   
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Handlingar i ärendet 
 EÅV 2023/617-3 Tjänsteutlåtande: Remiss av Stockholms 

stads strategi för parklekar 
 EÅV 2023/617-1 Remissbrev: Stockholms stads strategi för 

parklekar 
 EÅV 2023/617-1.1 Bilaga 2: Barnkonsekvensanalys i arbetet 

med Stockholms stads strategi för parklekar 
 EÅV 2023/617-1.2 Bilaga 1: Förslag till Stockholms stads 

strategi för parklekar 
 EÅV 2023/617-1.3 Tjänsteutlåtande: Stockholms stads 

strategi för parklekar 
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§ 18 
Remiss av motion om fler badplatser i staden  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/547 
EÅV 2023/580 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Dennis Wedin (M) har lämnat in en motion till kommunfullmäktige 
som handlar om att möjliggöra för fler badplatser i staden. Han vill 
att konkreta platser ska tas fram där det är möjligt att anlägga nya 
utomhusbad och att en badgeneral tillsätts. 
 
Förra året tog staden fram en handlingsplan för nya bad. Syftet med 
handlingsplanen var att peka ut förslag på var nya badplatser kan 
etableras. Ett antal platser togs fram för vidare utredning. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till att konkreta förslag på platser 
pekas ut, men det behöver föregås av ett utredningsarbete. 
Kommunstyrelsen kan ges i uppdrag att leda arbetet tillsammans 
med berörda nämnder och bolag. Kommunstyrelsen har redan flera 
badrelaterade uppdrag i årets budget. 
 
Förvaltningen ser även positivt på att en badgeneral inrättas. 
Förvaltningen anser att badgeneralens funktion framförallt bör vara 
att leda utredningsarbetet framåt så att fler platser på sikt ska kunna 
bli möjliga för bad. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Gustav Johansson m.fl. (M) och Stefan Holm (C) yrkar att nämnden 
beslutar följande: 
  

1. Att tillstyrka motionen 
2. Att därutöver anföra 

  
Det gläder oss att förvaltningen ser positivt på att det behövs fler 
bad i staden. De hänvisar också till den handlingsplan som togs 
fram av den grönblå majoriteten under förra mandatperioden. Den 
innehåller 31 platser som pekas ut som möjliga att utreda vidare för 
nya bad. Samtidigt kan vi konstatera att handlingsplanen antogs för 
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över ett år sedan och att den rödgröna majoriteten snarare verkar 
ha lagt den till handlingarna än att fortsätta arbetet med fler 
badplatser i staden, det är beklagligt. 
  
Därtill menar vi att handlingsplanen bör utvecklas vidare, den är 
inte uttömmande, varför platser utanför dess innehåll även ska 
ingå. Exempel på sådana platser kan vara Eriksdalslunden vid 
Årstaviken, Sofiebergsvägen vid Långholmen eller mysbryggan vid 
Norr Mälarstrand. I arbetet ska även ingå förslag på platser som är 
lämpliga för bastuflottar. Vidare behöver det utredas på vilka 
platser badförbudet kan tas bort i Stockholm och att 
vattenkvaliteten är tillräckligt god vid de nya badplatserna. 
  
Vi vet också att det allt som oftast är onödigt svårt, inte minst för 
externa aktörer, att orientera sig i tillståndsprocesserna inom 
stadens organisation, inte minst beroende på att ansvaret är 
fördelat på flera olika förvaltningar. Ett sätt att underlätta detta 
vore att inrätta en badgeneral, något som vi tror skulle kunna 
förenkla och snabba förfarandet. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Gustav Johanssons m.fl. (M) 
och Stefan Holms (C) förslag mot förvaltningens förslag till beslut 
och finner att nämnden beslutar i enlighet med förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Gustav Johansson (M) och Stefan Holm (C) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/580-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
fler badplatser i staden 

 EÅV 2023/580-1.1 Remissunderlag: Motion om fler 
badplatser i staden 
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§ 19 
Remiss av motion om cykelvett och kurser i stadscykling  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/594 
EÅV 2023/535 
 

Beslut  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Gabriel Kroon och Linnéa Vinge (SD) har lämnat in en motion till 
kommunfullmäktige om cykelvett och kurser i stadscykling. De vill 
att trafiknämnden ska få i uppdrag att genomföra ett pilotprojekt för 
att öka kunskapen om cykling i stadstrafik genom att erbjuda 
kostnadsfria kurser. De vill också att trafiknämnden ska knyta an 
forskare för att utvärdera cykelträningens kostnadseffektivitet och 
samhällsnytta. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till förslagen och anser att idén om 
cykelkurser är värt att prova. Cyklister är en utsatt grupp i trafiken 
och enligt Stockholm stads cykelplan är cyklister 
överrepresenterade i olycksstatistiken. Förvaltningen ser även 
positivt på förslaget om att knyta en följeforskare till projektet, om 
det tydligt definieras i projektet vad det är som ska utvärderas. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 
 

Särskilda uttalanden 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Stefan Holm 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Sverigedemokraterna Gabriel Kroon och Linnéa Vinge har lagt en 
motion i kommunfullmäktige om cykelvett och kurser i stadscykling. 
Vi förstår syftet med motionen och anser att cykling är både 
hälsosamt för den enskilde och påverkar framkomligheten i staden 
på ett positivt sätt. Våra partier har också i hög grad varit 
pådrivande i form av de satsningar på god infrastruktur vad gäller 
cykelbanor och annat i Stockholm. Däremot är vi tveksamma till att 
staden ska anordna särskilda cykelkurser, utan menar att 
civilsamhället och den mångfald av organisationer som sysslar med 
cykelfrämjande själva bör anordna kurser. Vi tror också att de som 
bäst behöver kurser i cykelvett knappast är intresserade av att 
anmäla sig till en sådan kurs. Dessutom bör staden i hög grad 
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fokusera på kärnverksamheten och menar därför att motionen 
borde avstyrkas. 
  
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vi tackar för förvaltningens positiva svar på remissen och noterar 
att förvaltningen även kompletterat med ytterligare förslag på 
utbildning vilket är glädjande.   
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/535-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
cykelvett och kurser i stadscykling 

 EÅV 2023/535-1.1 Remissunderlag: Motion om cykelvett 
och kurser i stadscykling 
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§ 20 
Remiss av samråd om planärende – del av fastigheten 
Västberga 1:1 intill Lisebergsvägen  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 202-14445 
EÅV 2023/670 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett samrådsförslag till 
detaljplan inom fastigheten Västberga 1:1, i stadsdelen Östberga. 
Förslaget möjliggör 125 hyreslägenheter, lokaler för 
centrumändamål samt en ny kvartersgata i Lisebergsvägens norra 
ände. 
 
Förvaltningens övergripande bedömning är att planområdet är 
relativt väl lämpat för bostadsbebyggelse, trots att det finns en del 
utmaningar kopplat till buller och naturvärden på platsen. 
Förvaltningen anser att planområdet och närliggande parkytor borde 
tillhöra Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd, och påpekar att en dialog 
pågår med stadsledningskontoret angående det. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Vi vill att staden utvecklas varsamt och försiktigt. Nya byggplaner 
ska ha ett stort stöd hos de närboende. Vi förespråkar större 
stadsutvecklingsprojekt framför brokig förtätning av nya hus i 
grönområden. Fastigheten Västberga 1:1 intill Lisebergsvägen är 
ett område som består av parkmark och stora naturvärden. Enligt 
stadsbyggnadskontoret behöver 29 skyddsvärda eller värdefulla 
träd avverkas för att möjliggöra exploateringen. Även risken för 
ökade flöden av dagvatten och det, redan idag, överbelastade 
ledningsnätet lyfts. Placeringen intill den trafikerade Åbyvägen 
medför dessutom höga nivåer av buller för de planerade 
bostäderna.  
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Sammantaget innebär dessa faktorer att vi anser att platsen är 
olämplig för föreslagen byggnation.   
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L) och Stefan Holm (C) lämnar ett gemensamt 
särskilt uttalande: 
  
Vi delar stadsdelsförvaltningens synpunkter att fastigheten 
Västberga 1:1 i Östberga mycket väl kan vara lämplig för bostäder 
och stockholmshus kan vara en möjlighet. Läget är bullerstört och 
det finns därför också utmaningar som måste lösas på ett 
tillfredsställande sätt. Det finns också en del naturvärden som 
måste beaktas och vi menar att så många träd som möjligt ska 
kunna bevaras i det tilltänka området för bebyggelse. Området har 
både ekologiska värden och rekreativa värden. 
  
Fastigheten ligger nära ett radhusområde och några av dessa 
påverkas i hög grad av de tänkta husen. Det planerade mindre 
huset innanför de andra skulle av den anledningen kunna utgå ur 
förslaget. Därmed skulle en något större del av skogen kunna 
bevaras för rekreation och de naturvärden som finns i området. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/670-3 Tjänsteutlåtande: Remiss av samråd om 
planärende - del av fastigheten Västberga 1:1 intill 
Lisebergsvägen 

 EÅV 2023/670-1 E-post om planärende på samråd - del av 
fastigheten Västberga 1:1 

 

Sida 32 (62)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2023 
 

2023-10-26 

§ 21 
Remiss av samråd om planärende – Tisaren 1 m.m.  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2021-03883 
EÅV 2023/674 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett samrådsförslag till 
detaljplan inom fastigheten Tisaren 1 med mera, i stadsdelen Årsta. 
Förslaget möjliggör två flerbostadshus med 50 hyresrätter samt 
lokaler för centrumändamål utmed Orrfjärdsgränd och 
Sköntorpsvägen i stadsdelen Årsta. Av de 50 hyreslägenheterna är 
sex stycken avsatta för ett gruppboende inom LSS. 
 
Förvaltningens övergripande bedömning är att planområdet kan 
fungera för exploatering. Det finns enligt förvaltningens bedömning 
idag inte några större rekreativa värden där, och delar av 
planområdet består av redan hårdgjord yta i form av markparkering. 
Förvaltningens huvudsakliga medskick är att gång- och 
cykelmöjligheter utmed framförallt Orrfjärdsgränd ägnas extra 
omsorg i det fortsatta planarbetet, för att säkerställa att barn och 
ungdomar kan ta sig till idrottsplatsen på ett trafiksäkert sätt. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
  
Vi förespråkar att våra grönområden bevaras och vill att staden 
utvecklas varsamt och försiktigt. Nya byggplaner ska ha ett stort 
stöd hos de närboende, vilket vi uppfattar att detta förslag inte har. 
Fastigheten Tisaren 1 är ett område som, till stora delar, består av 
naturmark och berghällar. Området gränsar dessutom till 
Årstaskogens naturreservat. Orrfjärdsgränd utgör infart till Årsta 
Idrottsplats samt Årsta Scoutkår vilket innebär att många barn 
förflyttar sig längst den vägen. Exploateringen medför även en risk 
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för ökade dagvattenflöden och översvämningar. Vi ställer oss 
positiva till planer på ett LSS-boende, i likhet med förvaltningen ser 
vi ett behov av att uppföra denna typ av boenden. Dock medför inte 
de positiva aspekterna av dessa planerade sex bostäder att de 
negativa effekterna av planförslaget övervägs.  
 
Sammantaget innebär ovanstående faktorer att vi anser att platsen 
är olämplig för föreslagen exploatering.   
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  

Särskilda uttalanden 
Hassan Jama m.fl. (V), Kristina Öberg m.fl. (S) och Peter 
Dannqvist (MP) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Att kommersiella lokaler inryms i nyproduktion är ofta bra för det 
område där bebyggelsen planeras. I detta ärende vill vi dock 
uttrycka viss tveksamhet då det i närområdet redan idag finns 
kommersiella lokaler som är outhyrda. Vi hoppas därför att detta 
tas i beaktande i det fortsatta planarbetet. 
  
För övrigt vill vi att parkeringssituationen i det aktuella området 
studeras noggrant. Befintliga parkeringsplatser försvinner och just i 
detta ärende riskerar situationen att bli extra besvärlig i och med 
att Orrfjärdsgränd redan idag är hårt belastad då den i ganska stor 
omfattning trafikeras med bilar som hämtar och lämnar de som 
nyttjar Årsta IP. 
  
Förvaltningen pekar på, helt riktigt, att gång- och cykelmöjligheter 
därför bör ägnas extra omsorg i det fortsatta planarbetet men vi 
befarar att det inte är tillräckligt utan att även personbilstrafiken, 
inklusive parkering, ytterligare måste bearbetas i planarbetet. 
Särskilt för att motverka ytterligare 
gatuparkering/kantstensparkering. En form av parkering som 
dessutom riskerar att försämra just gång- och cykelmöjligheterna i 
området. 
  
Stefan Holm (C), Gustav Johansson m.fl. (M) och Peter Backlund 
(L) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 

Sida 34 (62)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2023 
 

2023-10-26 

  
Remissen gäller förslag på två flerbostadshus med 50 hyresrätter 
samt lokaler för centrumändamål utmed Orrfjärdsgränd och 
Sköntorpsvägen i Årsta. 
  
Som förvaltningen skriver är större delen redan exploaterad yta, 
idag en parkering, men ligger mycket nära Årstaskogen så 
spridningssambandet och stor hänsyn till de naturvärden som kan 
gå förlorade måste tas med i beaktningen vid byggandet. 
  
Vi vill också påtala vikten av att trafiksituationen måste lösas innan 
byggstart. Det är redan idag stora problem med trafik och 
parkerade bilar, inte minst för lämning och hämtning av barn till 
och från Årsta IP. Det kommer att bli än trängre med fler boende 
utefter vägen. Behovet av korttidsparkering till detta ändamål 
kommer att vara minst lika stort framåt, men i planen kommer de 
att bli färre. 
  
Detta är inte hållbart nu och kommer inte bli mer hållbart efter 
byggnationen. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/674-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av samråd om 
planärende - Tisaren 1 m.m. 

 EÅV 2023/674-1 E-post om planärende på samråd - Tisaren 
1 m.m. 
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§ 22 
Remiss av samråd om planärende – del av Årsta 1:1 m fl. 
två områden vid Sköntorpsvägen  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2021-03219 
EÅV 2023/673 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett planförslag som medger 
två flerbostadshus med totalt 65 hyresrätter samt en lokal för 
centrumändamål utmed Sköntorpsvägen i stadsdelen Årsta. 
Planförslaget är uppdelat i två olika planområden, som idag består 
av parkmark. 
 
Förvaltningen bedömer att planområdena från planförslaget kan 
fungera för exploatering, men att det finns vissa gröna och 
rekreativa värden som påverkas. Att bygga hyresrätter anser 
förvaltningen bidrar till en bättre balans av upplåtelseformer i Årsta, 
vilket ligger i linje med ambitioner från stadens översiktsplan. I det 
fortsatta planarbetet efterfrågar förvaltningen bland annat att 
konsekvenserna för parkmark, med särskild fokus på barn och unga, 
beskrivs och utreds utförligare. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar följande: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 
2. Därutöver anföra följande: 

  
Vi förespråkar att våra grönområden bevaras och vill att staden 
utvecklas varsamt och försiktigt. Nya byggplaner ska ha ett stort 
stöd hos de närboende, vilket vi uppfattar att detta förslag inte har. 
Det område vid Sköntorpsvägen som planeras att tas i anspråk för 
förtätning består idag av rekreativa värden i form av parkmark, 
berghällar, öppna ytor och vegetation. Totalt 25 träd finns inom 
planområdet och även om dessa inte uppnår status som extra 
skyddsvärda så ingår de i ett spridningsstråk för barrskogslevande- 
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och ädellövsskogslevande arter.  
  
Sett ur ett barnperspektiv lyfter flera boende att det östra området 
idag har en populär pulkabacke som nyttjas av många barn 
vintertid. Sköntorpsvägen är idag starkt trafikerad och ytterligare 
bostäder skulle innebära en ökad trafik.  
  
Sammantaget innebär ovanstående faktorer att vi anser att platsen 
är olämplig för föreslagen exploatering.   
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
  

Särskilda uttalanden 
Hassan Jama m.fl. (V), Kristina Öberg m.fl. (S) och Peter 
Dannqvist (MP) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Att kommersiella lokaler inryms i nyproduktion är ofta bra för det 
område där bebyggelsen planeras. I detta ärende planeras en lokal 
för centrumändamål. Här vill vi dock uttrycka viss tveksamhet då 
det i närområdet redan idag finns kommersiella lokaler som är 
outhyrda. Vi hoppas därför att detta tas i beaktande i det fortsatta 
planarbetet. 
  
För övrigt vill vi att parkeringssituationen i det aktuella området 
studeras noggrant. I ärendet anges förvisso att 28 parkeringsplatser 
ska tas i anspråk i det parkeringsgarage som finns inom fastigheten 
Åsnen 2, men vi känner oss inte helt trygga med att det räcker för 
att motverka ytterligare gatuparkering/kanstensparkering i 
området. 
  
Peter Backlund (L), Stefan Holm (C) och Gustav Johansson m.fl. 
(M) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi delar stadsdelsförvaltningens synpunkter att de två planområden 
efter Sköntorpsvägen i Årsta som förslås bebyggas är lämpliga för 
bostäder. Emellertid måste stor hänsyn tas till de naturvärden som 
kan gå förlorade. Båda planförslagen är del i spridningsstråk mot 
Årstaskogen. Det västra området kommer att kräva en del 
sprängningar av befintligt berg med också visst rekreativt värde. 
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För att i så mångt och mycket bevara en större del av berget 
förordar vi en annan gestaltning än lamellhus. Det finns idag goda 
exempel på andra typer av hus som bättre bevarar befintlig miljö. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/673-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av samråd om 
planärende - del av Årsta 1:1 m fl. två områden vid 
Sköntorpsvägen 

 EÅV 2023/673-1 E-post om planärende på samråd - del av 
Årsta 1:1 m fl. två områden vid Sköntorpsvägen  
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§ 23 
Remiss av samråd om planärende – förslag till detaljplan 
Bygeln 5  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret, dnr 2023–01867 
EÅV 2023/736 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett samrådsförslag till 
detaljplan inom fastigheten Bygeln 5 med flera, i stadsdelen 
Rågsved. En del av planförslagets inriktning är styrd av att det i 
stadens budget finns direktiv om att utreda en flytt av Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltnings förvaltningshus, från 
Slakthusområdet till Rågsved. 
  
Förvaltningen har varit delaktiga i detaljplaneprocessen för detta 
planförslag, och är positivt inställda till huvuddragen. I det fortsatta 
planarbetet efterfrågar förvaltningen att vissa tillgänglighetsfrågor 
förtydligas, samt att det utreds hur ett framtida förvaltningshus ska 
kunna bidra med trivsel och trygghet i området kring Rågsveds 
centrum även efter kontorstid. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/736-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av samråd om 
planärende - förslag till detaljplan Bygeln 5 

 EÅV 2023/736-1 E-post om planärende på samråd - Bygeln 
5 Rågsved 
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§ 24 
Remiss av Stockholms stads trygghetsprogram 2024-
2027  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/739 
EÅV 2023/602 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Ett förslag till reviderat trygghetsprogram för perioden 2024-2027 
har tagits fram. Förslaget har i huvudsak samma struktur, 
fokusområden och ansvarsfördelning som tidigare program. Nytt är 
en tydlig koppling till den nya lagen om kommuners ansvar för 
brottsförebyggande arbete, som trädde i kraft den 1 juli 2023. Nytt 
är också att arbetet mot välfärdsbrott och otillåten påverkan har 
lagts till under fokusområdet förebyggande arbete. Förslagen som 
framförs under respektive fokusområden är arbete som inte är 
främmande för stadsdelsförvaltningen och hur arbetet sker idag. 
Programmet möjliggör att arbetet och metoderna förankras i en 
målbild kring vad som ska uppnås över tid. Stadsdelsförvaltningen 
ställer sig däremot tveksam till förslag om platssamverkan i varje 
stadsdelsområde. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Sverigedemokraterna anser att Trygghetsprogram 2024-2027 
generellt är en bättre version än den förra. Särskilt med hänvisning 
till att stadens arbete mot välfärdsbrottsligheten växlar upp. Dock 
anser vi inte att trygghetsprogrammet är heltäckande på något vis. 
Dels måste mer göras för att stockholmarnas skattemedel inte ska 
läcka ut till vare sig bedragare, den organiserade brottsligheten 
eller till föreningar vars kopplingar till islamistiska 
terrororganisationer inte med otvivelaktig tydlighet går att 
motbevisa. Det gäller bland annat studieförbundet Ibn Rushd med 
uppenbara kopplingar till det muslimska brödraskapet och därmed 
dess palestinska förgrening Hamas. 
 
Vi noterar även avsaknaden av tillräckliga ekonomiska medel för 

Sida 40 (62)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2023 
 

2023-10-26 

att ombesörja en rimlig andel ordningsvakter i varje stadsdel. I 
Trygghetsprogram 2024-2027 lyfts det fram flera positiva effekter i 
den miljö som ordningsvakterna verkar inom. Enligt 
rutinaktivitetsteorin, som även nämns i Trygghetsprogram 2024-
2027, är det tre faktorer som föranleder brottslig aktivitet. Det 
behövs en motiverad förövare, ett objekt som kan utsättas för 
brottslig aktivitet och en avsaknad av avskräckande faktor mot den 
brottsliga aktiviteten. Ordningsvakter är i många fall en tydligt 
avskräckande faktor. Genom att aktivt och kraftfullt minimera 
ordningsvakterna, den i många fall ensamma avskräckande faktorn 
i stadsdelarna, skapar majoriteten en betydligt mer tillgänglig miljö 
för brottslig aktivitet. Majoriteten underlättar därför för 
gängkriminella och andra kriminella element att genomföra sina 
brottsliga aktiviteter i Stockholm. Med det sagt är inte 
ordningsvakter den enda lösningen på den grova och hänsynslösa 
gängkriminaliteten i Stockholm, men det är en tydlig visuell barriär 
som både kan avskräcka och beivra brottslig aktivitet i området.  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/602-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av Stockholms 
stads trygghetsprogram 2024-2027 

 EÅV 2023/602-1.1 Remissunderlag: Stockholms stads 
trygghetsprogram 2024-2027 

 EÅV 2023/602-1.2 Remissunderlag: Stockholms stads 
trygghetsprogram 2024-2027. Tjänsteutlåtande. 
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§ 25 
Remiss av övergripande samverkansöverenskommelse 
mellan Stockholms stad och Polisregion Stockholm  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/740 
EÅV 2023/596 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Den 29 juni 2023 inkom en remiss från kommunstyrelsen om en ny 
övergripande samverkansöverenskommelse mellan Polisregion 
Stockholm och Stockholms stad. 
 
De nya prioriterade samverkansområdena är: 

 Unga i riskzon för destruktivt beteende 
 Otrygga och brottsutsatta platser 
 Systemhotande brottslighet 
 Särskilt utsatta och sårbara brottsoffer 
 Kriminella miljöer och livsstilar 

 
Stadsdelsförvaltningen anser att den nya övergripande 
samverkansöverenskommelsen visar på en tydlig process. 
Samverkansöverenskommelsen går i linje med 
kommunfullmäktiges mål i budget – ett Stockholm med en stabil 
och hållbar ekonomi med utbildning, jobb och bostäder för alla – 
och däri verksamhetsområdesmålet 3.6; tryggheten ska öka genom 
förebyggande insatser. En del stadsdelsförvaltningen önskar 
förtydligande kring är de respektive prioriterade 
samverkansområdenas mål. Främst gällande området ”Särskilt 
utsatta och sårbara brottsoffer” och ”Kriminella miljöer och 
livsstilar”. I sin helhet ser stadsdelsförvaltningen den nya 
övergripande samverkansöverenskommelsen som bra och ser även 
positivt på att det är färre prioriterade samverkansområden än den 
tidigare överenskommelsen. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Peter Backlund (L) och Gustav Johansson m.fl. (M) yrkar att 
nämnden beslutar följande: 
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1. Att förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 
2. Att samverkansöverenskommelsen kompletteras i enlighet 

med vad som anförs nedan. 
3. Därutöver anförs följande. 

  
Överlag ställer vi oss positiva till samverkansöverenskommelsen 
men några samverkansområden bör kompletteras. Det bör även 
säkerställas att förvaltningarnas, i synnerhet 
stadsdelsförvaltningarnas samverkansorganisation, så långt möjligt 
samordnas inom den struktur som samverkansöverenskommelsen 
beskriver. På så sätt kan onödiga möten och dubbelarbete undvikas. 
En lärdom från tidigare samverkansöverenskommelser är att för att 
uppnå bästa resultat bör både struktur, förväntningar och målbild 
vara tydligt för samtliga samverkansparter. 
  
När det gäller de fem prioriterade samverkansområdena i bilagan 
borde dessa kompletteras enligt följande: 
  
Unga i riskzon för destruktivt beteende 
Under denna rubrik bör en fjärde målsättning läggas till om att 
unga som utvecklat extremt våldsbeteende eller grov kriminalitet 
ska få god behandling, följas upp på lång sikt och återkomsten från 
institution förberedas noga för att undvika återfall. Motiveringen 
till att omhändertagna barn bör lyftas fram särskilt är att de utgör 
en mycket central rekryteringsbas för gängkriminalitet och 
utförandet av grova våldsdåd. Omhändertagna och placerade barn 
är en riskgrupp innan, under och efter placering. Det räcker 
således i dessa fall inte med det arbete vi gör idag och inte heller 
med förebyggande eller tidiga insatser eftersom målgruppen inte 
nås av dessa. 
  
Särskilt utsatta och sårbara brottsoffer och vittnen 
Här bör vittnen läggas till i samverkansområdets rubrik och den 
tredje målsättningen. Detta då vittnen idag ofta får mycket 
bristfälligt stöd, samtidigt som de är helt nödvändiga för 
rättsprocesserna. Fler och fler vittnen, inte minst unga, säger 
ingenting i polisförhör och rättegångar vilket gör att 
gärningspersoner frias. Det är inte heller ovanligt att föräldrar inte 
vill att deras barn ska medverka i utredningar som vittnen. Det 
talas ibland om en tystnadskultur, men vårt kartläggningsarbete 
under förra mandatperioden visade att det snarare handlade om en 
rädslans kultur. Här är det helt avgörande att olika aktörer i 
rättskedjan samverkar, eftersom vittnena precis som brottsoffren 
annars faller mellan stolarna. 
  
Kriminella miljöer och livsstilar 
Både under denna rubrik och under rubriken Särskilt utsatta och 
sårbara brottsoffer och vittnen bör det tydligt framgå att barn 
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särskilt ska prioriteras. Det är en så pass central prioritering att det 
även bör stå inledningsvis i själva huvuddokumentet. 

  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) och 
Gustav Johanssons m.fl. (M) förslag mot förvaltningens förslag till 
beslut och finner att nämnden beslutar i enlighet med förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Reservationer 
Peter Backlund (L) och Gustav Johansson (M) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för sitt eget yrkande. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/596-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av övergripande 
samverkansöverenskommelse mellan 

 EÅV 2023/596-1.1 Remissunderlag: Bilaga 1, Övergripande 
samverkansöverenskommelse mellan Stockholms stad och 
Polisregion Stockholm 

 EÅV 2023/596-1.2 Remissunderlag: Bilaga 2, Övergripande 
samverkansöverenskommelse mellan Stockholms stad och 
Polisregion Stockholm 
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§ 26 
Remiss av ansökan om serveringstillstånd – Kyrkan  
Svar på remiss från socialförvaltningen, dnr SoN 9.3.2-
8154/2023 
EÅV 2023/686 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår ansökan om 

utökat stadigvarande serveringstillstånd för Kyrkan, 
Styckmästargatan 10, 121 62 Johanneshov, fredag till lördag 
mellan klockan 11:00 – 05:00 till allmänheten i restaurang, i 
hus 7 samt i uteservering. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd föreslår ett tillfälligt 
serveringstillstånd för Kyrkan, Styckmästargatan 10, 121 62 
Johanneshov, fredag till lördag mellan klockan 11:00 – 
05:00 till allmänheten i restaurang, i hus 7 samt i 
uteservering under tolv månader. 

3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens 
tillståndsenhet. 

4. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet bereder ansökningar från 
Stockholms stads restauranger om serveringstillstånd för 
spritdrycker, vin, öl och andra jästa alkoholhaltiga drycker. De 
svarar även för tillsyn av restauranger som beviljats 
serveringstillstånd. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått en ansökan om 
serveringstillstånd på remiss. Remissen inkom den 6 september 
2023. Genom att skicka ansökningar om serveringstillstånd på 
remiss till stadsdelsnämnderna ges en möjlighet att yttra sig om 
nyetablering av serveringsställen och sena serveringstider. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd avslår ansökan om utökat 
stadigvarande serveringstillstånd för Kyrkan, Styckmästargatan 10, 
121 62 Johanneshov, fredag till lördag mellan klockan 11:00 – 
05:00 till allmänheten i restaurang, i hus 7 samt i uteservering. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd föreslår ett tillfälligt 
serveringstillstånd för Kyrkan, Styckmästargatan 10, 121 62 
Johanneshov, fredag till lördag mellan klockan 11:00 – 05:00 till 
allmänheten i restaurang, i hus 7 samt i uteservering under tolv 
månader för att ges möjlighet att utvärdera konsekvenserna av en 
senarelagd öppettid. 
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Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/686-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - Kyrkan 

 EÅV 2023/686-1.1 Remissbrev: Ansökan om 
serveringstillstånd - Kyrkan 
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§ 27 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerar om att förvaltningen 
kommer anordna en nämndinformation med fokus på 
trygghetsarbete. 
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§ 28 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 Protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd 2023-09-19 
 Protokoll förvaltningsgrupp 13 september 2023 reviderat 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 28 

september 2023 
 §14 2023-09-25 Kommunfullmäktige ANDTS-program 

Stockholms stads program om alkohol, narkotika, 
dopningsmedel, tobak och nikotinprodukter samt spel om 
pengar 2023-2026 

 §18 2023-09-25 Motion om att avkräva årliga 
registerkontroller av personer som arbetar med barn och 
unga 

 § 15 2023-09-26 Hållbar vård och omsorg 
 § 20 2023-09-28 Förstärkningsåtgärder av grönstrukturen 

Årstaskogen-Hemskogen 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 12 

oktober 2023 
 Protokoll nr 9 KPR 2023-10-17 
 § 17 den 16 oktober 2023 
 Protokoll från möte stadsdelsnämndens pensionärsråd 2023-

10-23. 
 Protokoll förvaltningsgrupp 18 oktober 2023 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 26 

oktober 2023 

Sida 48 (62)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 10/2023 
 

2023-10-26 

§ 29 
Redovisning av medborgarundersökning 2023  
Anmälningsärende 
EÅV 2023/669 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger redovisningen av 
medborgarundersökningen till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen redovisar de huvudsakliga dragen i årets 
medborgarundersökning. Sammanfattningsvis kan sägas: 

 Trots att årets medborgarundersökning har kortats ner, så 
minskade svarsfrekvensen jämfört med i fjol, både i 
Stockholm som helhet och i Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsområde. 

 Skillnaderna i resultat jämfört med i fjol ligger oftast inom 
felmarginalen (+/- 5,3 procent för Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsområde) vilket gör att det är svårt att generellt dra 
några säkra slutsatser. 

 De resultat som förbättrades mest jämfört med i fjol var på 
frågorna om det finns goda möjligheter till aktiviteter i 
parker och grönområden (+9 procentenheter), samt 
helhetsomdömena när det gäller möjligheten till ledarledd 
idrott och motion i staden (+7 procentenheter) möjligheten 
att ta del av Stockholms kulturliv (+9 procentenheter) samt 
utöva kulturaktiviteter i Stockholm (+12 procentenheter). 

 De resultat som försämrades mest jämfört med i fjol var 
nöjdheten med snöröjning och sandsopning av gator och 
gångvägar i stadsdelen (-28 procentenheter), och 
upplevelsen av en ren och städad stadsdel (-12 
procentenheter). 

 
Inget av ovan resultat, varken positiva eller negativa, har 
förvaltningen ensam rådighet över utan är resultat som speglar 
stadens och ibland även andra aktörers samlade insatser. En slutsats 
är att förvaltningen bör stärka sin samverkan med bland annat 
trafikkontoret kring snöröjning och sandsopning och renhållning av 
nedskräpade platser. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger redovisningen av årets medborgarundersökning till 
handlingarna. 
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Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Gustav Johansson m.fl. (M) och Stefan Holm 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Medborgarunderökningen är alltid intressant läsning, även om man 
kunde önska att svarsfrekvensen vore högre. Det finns en del 
verksamheter där nöjdheten ökar, men det är samtidigt oroande att 
nöjdheten minskar kraftigt med snöröjning och sandsopning (från 
59% till 26% nöjdhet och betydligt lägre än stadens medelvärde) 
och med att det är rent och snyggt i stadsdelen (från 71% till 59%). 
  
Även om förvaltningen delar ansvar med många aktörer förutsätter 
vi att samordningen ökar mellan inblandade aktörer och att 
siffrorna ser bättre ut i nästa års medborgarundersökning. Vi 
förstår att snöröjningen alltid vållar huvudbry, särskilt eftersom det 
ofta rör sig om externa faktorer som man inte alltid kan påverka- ex 
kraftiga väderomslag. Däremot borde upplevelsen av en ren och 
snygg stadsdel lättare kunna åtgärdas. En ren och snygg stadsdel 
bidrar också till en trygg stadsdel. 
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/669-1 Tjänsteutlåtande: Medborgarundersökning 
2023 

 EÅV 2023/669-2 Enskede-Årsta-Vantör - Stockholms stad 
Medborgarundersökning 2023 

 EÅV 2023/669-3 Staden totalt - Stockholms stad 
Medborgarundersökning 2023 (006) 
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§ 30 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2023/31 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger redovisningen av 
delegationsbeslut till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/31-16 Redovisning av delegationsbeslut 2023-09-
08 - 2023-10-13  
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§ 31 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd noterar att inga skrivelser 
har inkommit. 
 

Inkomna skrivelser 
Inga skrivelser inlämnades vid stadsdelsnämndens sammanträde 
den 26 oktober 2023. 
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§ 32 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-1 32. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7§ föräldrabalken 
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§ 33 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-2 33. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7§ föräldrabalken 
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§ 34 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-3 34. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7§ föräldrabalken 
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§ 35 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-4 35. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7§ föräldrabalken 
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§ 36 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-5 36. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7§ föräldrabalken 
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§ 37 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-6 37. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7§ föräldrabalken 
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§ 38 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-7 38. Nedläggning av faderskapsutredning 
enligt 2 kap. 7§ föräldrabalken 
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§ 39 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-10 39. Överflytt av vårdnad till särskilt 
förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 § föräldrabalken 
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§ 40 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-8 40. Förbud att utöva umgänge enligt 14 § 2 
st. 1 p. lag med särskilda bestämmelser om vård av unga 
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§ 41 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/818 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/818-9 41. Förbud att utöva umgänge enligt 14 § 2 
st. 1 p. lag med särskilda bestämmelser om vård av unga 
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